
Protokół z posiedzenia 
Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska 

z dnia 15 kwietnia 2013r. 
 
 

Posiedzenie rozpoczął o godzinie 9:10 Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony 
Środowiska Pan Tadeusz Lammel, który powitał przybyłych członków komisji oraz 
pracowników urzędu gminy. 
W posiedzeniu udział wzięli: 
Tadeusz Lammel 
Tomasz Maćkowiak 
Marek Borowczyk 
Henryk Lesiński 
oraz 
Genowefa Przepióra – Zastępca Wójta/Sekretarz Gminy 
Mirosława Nowak – Skarbnik Gminy 
Kazimierz Surdyk – doradca rolników Wielkopolskiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego  
 
Porządek posiedzenia: 
1. Działalność Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa. 
2. Sprawy bieżące wynikające z działalności gminy. 
 
Ad.1 

Temat działalności Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa przedstawił 
Pan Kazimierz Surdyk. Pan Surdyk poinformował, że Agencja Restrukturyzacji                          
i Modernizacji Rolnictwa powstała w 1994r. w celu  wspierania rozwoju rolnictwa                       
i obszarów wiejskich. Została ona wyznaczona przez Rząd RP do pełnienia roli 
akredytowanej agencji płatniczej. Agencją Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa kieruje 
Prezes powołany przez Premiera RP na wniosek Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi oraz 
Ministra Finansów. Struktura ARiMR jest trzypoziomowa - Centrala, 16 Oddziałów 
Regionalnych w każdym województwie oraz 314 Biur Powiatowych. Głównym zadaniem 
realizowanym przez ARiMR są płatności bezpośrednie, jako instrument wsparcia dochodów 
rolników. Polscy rolnicy zostali objęci uproszczonym systemem płatności bezpośrednich. 
Wsparcie finansowe udzielane jest im proporcjonalnie do powierzchni upraw i posiadanych 
stad zwierząt. Kwota przeznaczona na te dopłaty to ok. 3,5mld euro, z których korzysta              
ok. 1,4 mln rolników. Dużą popularnością wśród rolników cieszy się realizowany przez 
Agencję program modernizacji gospodarstw rolnych. W związku z tym programem w latach 
2007-2013 w Wielkopolsce przeprowadzono dwa nabory wniosków, obecnie od 15.03                
do 23.04 trwa trzeci nabór. Dotychczas formą wyboru uprawnionych do środków unijnych 
wniosków było ich losowanie. ARIMR wprowadziła zmiany, zgodnie z którymi                                 
o zakwalifikowaniu się do programu decyduje pula punktów jaką otrzymał dany wniosek. 
Punktacja nadawana jest w zależności od wielkości gospodarstwa oraz od tego czy wzrośnie 
jego wartość dodana. Pan Surdyk wyjaśnił, że duży wpływ na zwiększenie możliwej                  
do zdobycia puli punktów ma wspólne użytkowanie maszyn. Na ten nabór przeznaczono 537 
mln zł, do tej pory złożono 2500 wniosków na kwotę 359 mln zł, więc zainteresowanie jest 
bardzo duże. Od 15 marca br. trwa również przyjmowanie wniosków na dopłaty 
bezpośrednie. Zasady ich udzielania pozostają  bez zmian.  

Pan Surdyk podkreślił, że Agencja pełni także funkcję kontrolną. Kontrole dotyczą 
przede wszystkim sposobu prowadzenia hodowli zwierzęcej oraz obowiązkowego 
wykaszania i zbierania pokrywy roślinnej z łąk do 31 lipca. Pan Surdyk stwierdził, że 

 



znacznie wzrosła świadomość rolników w związku z zakazem wypalania traw, odsetek 
zanotowanych tego typu zdarzeń jest obecnie niewielki.  

Pan Surdyk poinformował, że Agencja nałożyła na rolników obowiązek prowadzenia 
rejestru działań agrotechnicznych - głównie stosowania nawozów. Nieprawidłowości                   
w zakresie stosowania nawozów dotyczą najczęściej: 
- stosowania nawozów za pomocą maszyn niesprawnych technicznie, 
- brak prowadzenia ewidencji stosowanych środków, 
- stosowania środków ochrony roślin niezgodnie z etykietą. 
 Pan Surdyk stwierdził, że na uwagę zasługuje również prowadzony przez Agencję 
pakiet „rolnictwo zrównoważone”, który gwarantuje uzyskanie dopłat do 1ha w wysokości 
360zł. Podstawowe wymogi tego programu to ograniczenie nawożenia, zbilansowanie 
gospodarki nawozami i przestrzeganie odpowiedniego następstwa roślin.  

Przewodniczący Lesiński zapytał, czy zapadły już jakieś decyzje w sprawie 
programów proponowanych przez Agencję po 2013r.? 

Pan Surdyk wyjaśnił, że poza deklaracjami o kontynuowaniu wspierania modernizacji 
gospodarstw rolnych i programu „młody rolnik” żadne konkretne decyzje jeszcze nie zapadły. 

Pani Sekretarz poinformowała, że na XXIX Sesję Rady Gminy zaproszony został 
przedstawiciel Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa, możliwe więc będzie 
uzyskanie dodatkowych informacji co do działalności tej instytucji na rzecz rolników. 

W związku z brakiem dalszych pytań Przewodniczący Lammel przeszedł do części 
posiedzenia poświęconej sprawom bieżącym gminy. 

Ad.2 
 

W sprawach bieżących wynikających z działalności gminy przedstawione zostały 
następujące projekty uchwał: 
Ø Projekt uchwały nr XXIX/220/2013 w sprawie zatwierdzenia rocznego sprawozdania 
finansowego Gminnego Ośrodka Kultury i Sportu w Kleszczewie przedstawiła główna 
księgowa Pani Grażyna Frąckowiak. Pani Frąckowiak poinformowała, że sprawozdanie 
finansowe sporządzone zostało zgodnie z ustawą z dnia 29 września 1994r. o rachunkowości 
z uwzględnieniem zasad szczególnych określonych w ustawie z dnia 25 października 1991r. o 
organizowaniu i prowadzeniu działalności kulturalnej. Sprawozdanie składa się z bilansu, 
rachunku zysków  i strat oraz informacji dodatkowej. W bilansie środki trwałe oraz wartości 
niematerialne i prawne wykazuje się w wartości netto, stanowiącej różnicę ich wartości 
początkowej oraz dotychczasowego umorzenia. Ewidencja kosztów działalności prowadzona 
jest w układzie rodzajowym, a rachunek zysków i strat prezentowany jest w wariancie 
porównawczym. W roku 2012 środki trwałe zwiększyły się o kwotę 487.543,01zł                        
tj. o wartość boiska w Ziminie, które powstało przy udziale środków z PROW. Strata za rok 
2012 w wysokości 345.792,14zł zostanie pokryta z funduszu instytucji. Fundusze specjalne w 
kwocie 674,02zł obejmują stan Zakładowego Funduszu Świadczeń Socjalnych. Pani 
Frąckowiak przedstawiła przychody z dotacji, które osiągnął GOKIS w okresie 
sprawozdawczym: 
- dotacja podmiotowa z budżetu gminy na działalność bieżącą 856.603zł, 
- pozostałe dotacje na działalność podstawową 11.528zł. 
Struktura rzeczowa przychodów ze sprzedaży netto prezentuje się następująco: 
- udostępnienie hal sportowych 99.293,56zł, 
- sprzedaż gazety Samorząd oraz opłaty za reklamy 16.353,13zł, 
- opłaty za zajęcia w sekcjach 22.628,47zł, 
- wynajem lokali użytkowych i sal 9.126,84zł, 
- wpisowe na turnieje 4.393,47zł, 
- udostępnienie powierzchni pod automaty do napojów 1.560zł. 

 



Pani Frąckowiak wyjaśniła, że przychody finansowe w kwocie 1.277,64zł to odsetki                 
od środków pieniężnych zgromadzonych na rachunku bankowym oraz odsetki                          
za nieterminowe regulowanie należności. Zyski nadzwyczajne w wysokości 4.077,27zł                
to odszkodowania z tytułu ubezpieczenia majątkowego, otrzymane w związku ze zdarzeniami 
losowymi tj. zalaniem hali sportowej w Tulcach i uszkodzeniem jej elewacji oraz 
uszkodzeniem paneli ogrodzeniowych na placach zabaw. Straty nadzwyczajne w wysokości 
3.553,74zł to koszty związane z usunięciem skutków tych zdarzeń losowych.  

Pani Frąckowiak poinformowała, że zatrudnienie na dzień 31 grudnia 2012r. wynosiło 
11 etatów. 

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 

Ø Projekt uchwały nr XXIX/221/2013 w sprawie zmiany budżetu na 2013r. przedstawiła 
Pani Skarbnik.  

Pani Skarbnik poinformowała, że po stronie dochodów zwiększono plan: 
- o 290.691zł na realizację zadania związanego ze zwrotem podatku akcyzowego zawartego    
w cenie oleju napędowego do produkcji rolnej, 
- o 11.692zł wpływy z opłaty za użytkowanie wieczyste nieruchomości (rozdział 70005),  
- dochody z odsetek w rozdziale 70005 o 4.400zł i rozdziale 75618 o 300zł, 
- wpływy z różnych dochodów w rozdziale 70005 o 1.000zł – zwrot kosztów sądowych                
i rozdziału 75814 o 6.570zł – odszkodowania za powstałe szkody, 
- o 12.000zł za zajęcie pasa drogowego (75618), 
- o 384zł przekazanie do budżetu salda na wydzielonych rachunkach na dzień 31.12.2013r. 
środków z Zespołów Szkół. 
Po stronie wydatków: 
- zwiększono o 290.691zł plan na realizację zadania związanego ze zwrotem podatku 
akcyzowego zawartego w cenie oleju napędowego do produkcji rolnej, 
- na utrzymanie dróg gminnych zwiększono środki o 6.346zł, 
- na zmianę studium zagospodarowania przestrzennego i zmianę planu zwiększono środki            
o 15.000zł, 
- przesunięcie w rozdziale „urzędy naczelnych organów władzy państwowej” - 1008zł, 
- zwiększono środki o 15.000zł na zakupy dla Ochotniczej Straży Pożarnej, 
- w dziale 801 Oświata i wychowanie przesunięto część zapisów w związku z otrzymaną 
metryczką oświatową. 
 Pani Skarbnik poinformowała, że zmieniono wysokość dotacji dla miasta Poznania za 
pobyt dziecka w oddziale przedszkolnym w szkołach podstawowych o 300zł oraz za pobyt 
dzieci w przedszkolu publicznym i niepublicznym w tym: 
- miasto Poznań o 13.300zł 
- gmina Kórnik o 12.500zł 
- gmina Kostrzyn o 200zł. 
 Ponadto zmniejszono dotację na prowadzenie szkoły publicznej w Ziminie o 36.044zł, 
oraz na prowadzenie przedszkola publicznego w Ziminie o 60.000zł. Zwiększono natomiast 
dotację na: 
-  prowadzenie publicznego oddziału przedszkolnego w szkole podstawowej w Ziminie                
o 60.000zł, 
- prowadzenie niepublicznego przedszkola Bajkowa Kraina w Tulcach o 43.000zł 
- prowadzenie niepublicznego przedszkola Balbinka w Gowarzewie o 23.700zł. 
 Radni nie mieli  pytań do projektu uchwały. 
 
Ø Projekt uchwały nr XXIX/222/2013 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Kleszczewo na lata 2013 – 2024 przedstawiła Pani Skarbnik. Pani 
Skarbnik poinformowała, że w załączniku nr 2 do niniejszej Uchwały zmieniono w wykazie 
przedsięwzięć zapis dotyczący zmiany studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 

 



przestrzennego oraz zmianę planu. Zawarte umowy i planowane zmiany połączono w jedno 
zadanie zwiększając łączne nakłady o 30.500zł, limit na 2013r. o 21.500zł, limit na 2014r. o 
9.000zł oraz limit zobowiązań na 30.500zł. 

W załączniku nr 1 wprowadzono zmiany, dotyczące zmian budżetu dokonane przez 
Radę Gminy w dniu 24.04.2013r. Zwiększono następujące pozycje w 2013r.: 
- w wierszu 1 dochody ogółem o 327.037zł 
- w wierszu 1.1 dochody bieżące o 327.037zł 
- w wierszu 2 wydatki ogółem o 327.037zł 
- w wierszu 2.1 wydatki bieżące o 325.843zł 
- w wierszu 2.2 wydatki majątkowe 1.194zł 
- w wierszu 6.2 i 6.3 wskaźnik zmniejszył się o 0,51% 
- w wierszu 8.1 i 8.2 różnica zwiększyła się o 1.194zł 
- w wierszach od 9.1 do 9.4 i 9.6 wskaźnik zmniejsza się o 0,09%, 
- w wierszach 9.7 i 9.8 wskaźnik zmniejsza się o 0,04% w latach 2014, 2015, 2016, 
- w wierszu 11.1 wydatki bieżące na wynagrodzenia zwiększono o 5.356zł, 
- w wierszu 11.3 i 11.3.1 zwiększono pozycje w 2013r. o 21.500zł, a w 2014r. o 9.000zł. 
Radni nie mieli  pytań do projektu uchwały. 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad oraz brakiem pytań Przewodniczący 
Lammel zakończył posiedzenie komisji o godz. 10:30. 
 
 
 
 
Protokołowała:      Za zgodność z przebiegiem obrad 
Magdalena Rakszawska        
         Tadeusz Lammel 

 


